中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2014-06-12 星期四

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

曹明明,张军.定量T2-mapping评价半月板退变与膝关节骨性关节炎的相关性[J].中国医学影像技术,2012,28(6):1204~1207

定量T2-mapping评价半月板退变与膝关节骨性关节炎的相关性

Evaluation on the relationship between meniscal degeneration and osteoarthritis with T2-mapping

投稿时间: 2011-12-22 最后修改时间: 2012-02-12

DOI.

中文关键词: 骨关节炎 软骨,关节 半月板 关节

英文关键词:Osteoarthritis Cartilage, articular Meniscus Joints

基金项目:

作者 单位 E-mail

曹明明 中国医科大学附属盛京医院放射科,辽宁 沈阳 110004

张军 中国医科大学附属盛京医院放射科。辽宁 沈阳 110004 zhangjl@sj-hospital.org

摘要点击次数:1001

全文下载次数:420

中文摘要:

目的 利用定量T2-mapping评价半月板退变与膝关节骨性关节炎(OA)之间的关系。方法 收集85例OA患者患者(114个膝关节)行常规MR扫描、多回波自旋回波序列T2-mapping及膝站立位DR检查。对半月板损伤进行定性分级后,将患者分为病例组(半月板退变组,58例)和对照组(非半月板退变组,27例).分析两组关节软骨T2值的差异性,并验证半月板退变与软骨T2值的相关性。结果 ①病例组的软骨T2值(51.42±4.13)ms高于对照组(43.27±3.85)ms(P<0.05);②两组OA患者中内侧软骨单元的T2值均高于外侧软骨单元(P=0.009);③68.29%(84/123)的半月板损伤发生于内侧半月板的前角或后角;④半月板损伤级别与软骨T2值呈正相关(r=0.34);⑤病例组中30.08%(37/123)半月板退变处所对应的软骨单元T2值高于未发生退变处的软骨单元T2值。结论 T 2-mapping评价半月板退变与OA之间呈正相关。

英文摘要:

Objective To assess the relationship between meniscal degeneration and osteoarthritis (OA) with T2-mapping. **Methods** Totally 85 patients with OA underwent multi-echo spin echo sequence for T2-mapping and routine conventional MR sequences and standing knee radiographs for the severity of OA. Then patients divided into case group (58 cases) and control group (27 cases). The difference of T2 values in 2 groups was analyzed, as well as the correlation between the degeneration of the meniscus and cartilage T2 values of cartilage. **Results** ①T2 value of cartilage in case group ([51.42 \pm 4.13]ms) was significant higher than that in control group ([43.27 \pm 3.85]ms, P<0.05); ②T2 values of medial compartment in 2 groups were higher than that in the lateral one (P=0.009); ③There were 68.29% (84/123) meniscal lesions in anterior or posterior horn of the medial meniscus; ④There was positive correlation between the Stoller scores and the T2 values of cartilage (r=0.34); ⑤T2 values of meniscal degeneration in cartilage compartment in 30.08% (37/123) case group were higher than that in without degeneration one. **Conclusion** T2-mapping can valuate the relationship between meniscal degeneration and OA, and there is positive correlation between them.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

您是第**6331407** 位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》期刊社

主管单位: 中国科学院 主办单位: 中国科学院声学研究所

地址:北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码:100190 电话:010-82547901/2/3 传真:010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计